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سخنگوی دولت مطرح کرد

افزایش ظرفیت تولید برق به كمک انرژی های تجدیدپذیر
تا ۳۰ هزار مگاوات در طول چهار سال

ســخنگوی دولت گفت: دولت ۱۴ پروژه بزرگ یا به عبارتی مگا پروژه در دست دارد که 
بخشی از آن در حوزه تولید و بخشی دیگر در حوزه تقاضا است. در بخش تولید، در حال ارتقای 
توان نیروگاه ها هستیم و افزایش ظرفیت تولید برق به کمک انرژی های تجدیدپذیر در دستور 
کار قرار دارد که در این بخش تولید ۳۰ هزار مگاوات در طول چهار سال برنامه ریزی شده است.
فاطمه مهاجرانی، ســخنگوی دولت در نشست خبری هفتگی که در محل وزارت جهاد کشاورزی 
برگزار شــد، ضمن تبریک ماه مبارک رمضان، گفت: رمضان ماهی اســت که باید در آن انسان تر شویم 
و به مدد لحظات روحانی از پوسته خشم، حسد، کینه و تعصب فاصله بگیریم. امیدوارم به مدد انفاس 
مْنا بنَِی آدَمَ « شویم. وی در پایان بخش  قدســی لیالی قدر کسی باشیم که لایق آیه شریفه »وَ لقََدْ کَرَّ
مقدماتی صحبت های خود، به وام های اختصاص یافته به طرح جوانی جمعیت اشــاره و اظهار کرد: در 
بودجه، اختصاص ۱۹۰ هزار میلیارد تومان پیش بینی شده بود اما به اذعان بانک مرکزی ۲۴۶ میلیارد 

تومان به متقاضیان وام پرداخت شده است که این موضوع نشان از توجه دولت به این طرح است.
برنامه دولت برای کاهش هزینه های درمان 

سخنگوی دولت گفت: هزینه سلامت تابع شرایط اقتصادی و اجتماعی است؛ اقتصاد و اجتماع به 
هم وابسته هستند و هر تغییری از یک بخش به بخش دیگر منتقل می شود و لذا هزینه سلامت تابع 
شرایط اقتصادی و اجتماعی است. تلاش دولت بر این است که اثر منفی تحریم های دارویی بر سلامت 
مردم به حداقل برسد. در واقع، یکی از موضوعات مهم، تحریم ها هستند که صنعت دارویی ما را تحت 
تأثیر قرار می دهند. مهاجرانی افزود: هرچند امروز حجم زیادی از داروها در داخل کشور تولید می شوند، 
اما این به معنای بی نیازی کامل از واردات نیست. به ویژه زمانی که تحریم ها شدت می گیرد، هزینه هایی 
که بر این موضوع تحمیل می شود، بسیار زیاد خواهد بود. دولت تلاش می کند با پوشش بیمه ها، جلوی 
افزایش این مشکلات را بگیرد. نظام ارجاع و مصرف بهینه و مدیریت شده دارو از جمله اقداماتی است 

که در این راستا انجام می شود.
پیام سخنگوی دولت به رئیس جمهور اوکراین

وی در پاســخ به سؤال یکی از خبرنگاران که چه پیامی برای »ولادیمیر زلنسکی« رئیس جمهور 
اوکراین دارد؟ گفت: امنیت یک موضوع درون زا اســت و آن را غیرکالایی نبینیم، امنیت قابل خریدن 
نیست، امنیت را باید در قلب مردم ایجاد کنیم تا ستونی شود که حاکمیت و حکومت روی آن استوار 
شود. سخنگوی دولت خطاب به زلنسکی، افزود: دارایی یک کشور را با یک رئیس جمهور قمار نکنید و 
مراقبت کنید که دارایی های کشورتان را در این قمار نبازید. مهاجرانی در پاسخ به سؤالی مبنی بر برنامه 
دولت برای بازنگری پرداخت یارانه به دهک های پردرآمد، گفت: تبصره ۱۳ قانون بودجه ۱۴۰۴ دولت را 
مکلف کرده است که یارانه نقدی خانوارهای پردرآمد، یعنی دهک های ۸، ۹ و ۱۰ را حذف کند. این قانون 
کمک می کند که یارانه به افرادی که واقعاً نیازمند هستند پرداخت شود. وی درخصوص نمایشگاه های 
بهاره، گفت: هدف از برگزاری این نمایشــگاه ها به حداقل رساندن واسطه ها و ارائه محصولات با قیمت 
کاملًا متعادل به دست مردم است؛ ان شاءالله محصولات اعلامی در این نمایشگاه ها بین ۵ تا ۳۰ درصد 
تخفیف به شهروندان ارائه خواهد شد. جدای از آن، کالابرگ را برای افرادی که شامل دهک های پایین تر 
می شوند، خواهیم داشت که همان طور که پیش از این اعلام شده است، در ۲ نوبت عرضه خواهد شد.

تلاش دولت ایجاد ثبات در بازار است
ســخنگوی دولت درباره سکوت سازمان برنامه و بودجه درباره تغییرات بودجه سال آینده، گفت: 
در شرایط کنونی که با استیضاح وزیر امور اقتصاد و دارایی نیز مواجه بودیم، طبیعی است که هرگونه 
برهم زدن آرامش مردم و بازار به نفع هیچ کس نیست. دلیل سکوت سازمان برنامه و بودجه، شرایطی 
بود که پیش از استیضاح وجود داشت و اکنون نیز تلاش ها بر این است که ثبات در بازار برقرار شود و 

کالاهای اساسی همچنان با تخصیص ارز ۲۸۵۰۰ تومانی ادامه یابد.
مهاجرانی اضافه کرد: امیدواریم که مجموعه اقدامات دولت در آستانه نوروز و ماه مبارک رمضان، 

موجب شود که مردم عزیز افزایش فشاری بر سفره های خود احساس نکنند.
وی درخصوص برنامه دولت برای رفع کامل ناترازی ها، اظهار کرد: دولت ۱۴ پروژه بزرگ یا به عبارتی 
مگا پروژه در دست دارد که بخشی از آن در حوزه تولید و بخشی دیگر در حوزه تقاضا است. در بخش 
تولید، در حال ارتقای توان نیروگاه ها هستیم و افزایش ظرفیت تولید برق به کمک انرژی های تجدیدپذیر 
در دســتور کار قرار دارد که در این بخش تولید ۳۰ هزار مگاوات در طول چهار ســال برنامه ریزی شده 
است. سخنگوی دولت افزود: در برنامه هفتم، تولید ۱۲ هزار مگاوات هدف گذاری شده، اما دولت قصد 

دارد این میزان را تا ۳۰ هزار مگاوات افزایش دهد و به مدت چهار سال به این هدف برسد. 
تأکید بر پویش»نه به تصادف«

مهاجرانی در پاسخ به سؤال دیگری مبنی بر برنامه  دولت در ایام نوروز، تصریح کرد: با توجه به در 
پیش بودن ایام نوروز و تلاقی آن با ماه مبارک رمضان ممکن است برخی از سفرها به تعویق بیفتد. وزارت 
میراث فرهنگی، صنایع دســتی و گردشــگری در نظر دارد زمان خدمت رسانی به مراکز گردشگری را 
افزایش دهد و تا ۲۴فروردین خدماتی را برای مراکز گردشگری ارائه خواهد شد. مشخصا یک میلیون 
و ۲۰۰ هزار نفر در این مسیر، خدمت رسانی خواهند کرد و امیدواریم مردم نوروز شادی را تجربه کنند. 
وی خاطرنشان کرد: جا دارد از پویش »نه به تصادف« هم به جهت اهمیتی که دارد نام ببرم. آمار بالای 
کشتگان تصادف در کشور ما آمار بسیار دردناکی است؛ مردم ما باید با احتیاط  بیشتری برانند تا بتوانند 

از خدمات سفری که ارائه می شود بهره مند شوند.
سیاست ترامپ، ادامه نسل کشی مردم غزه است

سخنگوی دولت در پاسخ به سؤالی درباره غزه و طرح »ترامپ« در مورد کوچاندن اجباری ساکنین 
غزه، اظهار کرد: غزه بخشی از فلسطین و مهد ادیان الهی است و تعلق این قسمت به فلسطین به هیچ 
عنوان قابل انکار نیســت. مهاجرانی افزود: این سیاست ترامپ، ادامه نسل کشی مردم غزه است. تاریخ 
جنایات علیه مردم فلسطین را فراموش نمی کند، امیدواریم این اتفاق رخ ندهد. رویکرد ما رویکرد کمک 
به مردم فلسطین است و امیدواریم شاهد این باشیم که این جنایت علیه بشریت هرچه زودتر به حداقل 

برسد و مردم فلسطین به خانه اصلی خود بازگردند.
وی در پاسخ به سؤالی درباره اقدام ایران برای بازپس گیری حقابه هیرمند، گفت: سفر وزیر خارجه 
به کابل موجب شــد که آب به سمت کشور ما باز شــود، جاری شدن آب به سمت کشورمان فقط به 

خاطر بارش ها نبود و امیدوارم این روند ادامه یابد.
امیدواریم شاهد تکرار مواضع غیرسازنده از سوی ترکیه نباشیم

ســخنگوی دولت در مورد اظهارات وزیر امور خارجه ترکیه، گفت: ما امیدوار هســتیم که دیگر 
شاهد تکرار موضوعی که از نظر ما غیرسازنده بود نباشیم؛ بسیاری از اقدامات موجب جری  شدن رژیم 

صهیونیستی می شود کما اینکه در سوریه این موضوع را به خوبی شاهد بودیم.
 معاون برنامه ریزی اقتصادی وزیر جهاد کشاورزی: وزارت کشاورزی 

مصرف داخلی را مدیریت کرده و پس از آن اجازه صادرات مازاد بر نیاز را می دهد
گفتنی است، در پایان این نشست معاون برنامه ریزی اقتصادی وزیر جهاد کشاورزی درخصوص نحوه 
پرداخت خســارات به کشاورزان، گفت: برآورد خسارات توسط همکاران ما در سازمان جهاد کشاورزی 
استان ها و همچنین در زیرمجموعه های وزارت کشور، شامل استانداری ها و فرمانداری ها، در حال انجام 
است. مکاتبات لازم با وزیر محترم کشور و رئیس ستاد مدیریت بحران صورت می گیرد و این عزیزان تا 
مرحله برآورد خسارت با وزارت جهاد کشاورزی همراهی و همکاری خواهد کرد و پس از آن، این موضوع 
به وزارت کشور منتقل می شود تا در دولت مصوبه لازم را دریافت کند. وی همچنین در پاسخ به سؤال 
خبرنگاران درباره افزایش قیمت های تحمیل شده به بازار در پی صادرات محصولات کشاورزی، اظهار 
کرد: برخی محصولات، مانند محصولات گلخانه ای، صادرات محور هستند و هیچ گاه مانعی برای صادرات 
آن ها وجود نداشته است. وزارت کشاورزی تلاش می کند که مصرف داخلی را مدیریت کرده و پس از آن 
اجازه صادرات مازاد بر نیاز را بدهد. فتحی ادامه داد: در حال حاضر در مورد سیب زمینی و میوه جات، مازاد 
بر نیاز مصرف داخلی صادر می شود و برآوردهای ما نشان می دهد که تا انتهای فروردین ماه، موجودی 
ما کفاف مصرف را خواهد کرد. در این راستا، محدودیت های صادراتی در سطح جهانی نیز وجود دارد، 

مانند کشور روسیه که محدودیت هایی در صادرات غلات اعمال کرده است. 

انگلیس در اقدامی خصمانه
سطح امنیتی ایران را افزایش داد

وزیر امنیت انگلیس ضمن تأیید گزارش های منتشر شــده مبنی بر قرارگیری ایران در 
»سطح پیشرفته« طرح ثبت نفوذ خارجی )FIRS( انگلیس، در اظهاراتی ضدایرانی افزود: 
»هر کسی که برای دولت ایران کار می کند یا نماینده آن است باید حضور خود را در انگلیس 

ثبت کند وگرنه به زندان محکوم خواهد شد.«
»دن جارویس« وزیر امنیت انگلیس شامگاه سه شنبه از اقدام تازه این کشور علیه ایران پرده برداشت. 
طبق گزارش شــبکه انگلیسی »اسکای نیوز« جارویس گفت که ایران، از جمله سرویس های اطلاعاتی 
ســپاه پاسداران انقلاب اسلامی و وزارت اطلاعات و امنیت این کشور، در »سطح پیشرفته« طرح ثبت 
نفوذ خارجی )FIRS( انگلیس قرار می گیرند. قرارگیری ایران در این طرح بدین معناست که هر یک 
از اعضای دولت ایران، یا »هر کســی« که به نمایندگی از دولت ایران در انگلیس حضور داشته باشد و 
»فعالیت در جهت نفوذ سیاسی« انجام دهد، باید خود را معرفی کند. عدم ثبت نام و معرفی یک جرم 
کیفری است و می تواند به معنای پنج سال زندان باشد. ایران اولین قدرت خارجی است که در این طرح 
قرار می گیرد. طرح ثبت نفوذ خارجی )FIRS( انگلیس دارای ۲ سطح با هدف »تقویت انعطاف پذیری 
نظام سیاسی بریتانیا در برابر نفوذ پنهان خارجی« است. سطح اول یک لایه »نفوذ سیاسی« است که 
ارتباطات با تصمیم گیرندگان ارشد دولت انگلیس مانند وزرا، نمایندگان مجلس و کارمندان ارشد دولتی 
این کشور را شامل می شود. جارویس با طرح این ادعا که »دولت ایران یهودیان، اسرائیلی ها و همچنین 
رســانه های فارسی زبان منتقد ایران را در انگلیس هدف قرار داده است« گفت که این طرح تا تابستان 
اجرا می شود. او در ادامه اظهارات ضدایرانی خود، ادعا کرد: »ایران در تلاش است تا منتقدین را از طریق 
ارعاب و ترس خفه کند. این تهدیدها غیرقابل قبول است. از منتقدین )منافقین( دفاع خواهیم کرد.«

به گزارش ایســنا، وزیر امنیت انگلیس بدون اثبات ادعاهای خود، افزود: »تهدیدات از سوی ایران 
فقط ماهیت فیزیکی ندارند، زیرا مرکز امنیت ملی ســایبری شاهد فعالیت های سایبری »بدخواهانه« 

علیه انگلیس است که توسط بازیگران وابسته به دولت ایران انجام می شود.«

درمکتب امام

ما هیچیم و هرچه هست تویی
خدایا! ما بندگان ضعیف هستیم، ما بندگانی هستیم که هیچ نداریم، 
ما هیچیم و هرچه هست تویی. ما اگر چنانچه خلاف می کنیم نادانیم، تو 
بــر ما ببخش. تو ما را به این ماه مبارک رمضان وارد کن به طوری که با 
رضای تو وارد بشــویم در او. خدایا! تو ما را لیاقت بده که در این مهمانی 
که از ما کردی به طور شایســته وارد بشــویم. خدایا! این ایران که از همه 

اطراف به او هجوم شده است، برای اسلام، این ایران را تو تقویت کن.
صحیفه امام؛ ج۱8؛ ص۴8۱ | جماران؛ 9 خرداد ۱۳6۳

آیت الله جوادی آملی:

حفظ نظام واجب عینی و تضعیف آن حرام است
آیت الله جوادی آملی درخصوص لزوم حفظ نظام و حرمت تضعیف آن 
گفت: »بر همه ما واجب عینی است که این نظام را حفظ کنیم و کاری که 

باعث تضعیف نظام باشد، حرام عینی است.«
اخیراً بخشی از سخنرانی آیت الله جوادی آملی در همایش بین المللی تفسیر 
»تسنیم« دست به دست شده که می گویند: »ما از این نظام حق شناسی می کنیم. 
امام]خمینی[ رضوان الله تعالی علیه تنها، شاهنشاهی را به جمهوری تبدیل نکرد. 
کار امام، نظام امامت و امت بود... وظیفه ماست که این نظام امامت و امت را حفظ 
کنیم؛ چون همه این ها زیر پوشش برکات نورانی حضرت حجت )ع( است. همه ما 
باید بکوشیم امام فعلی مان را جانشین امام عصر بدانیم. امام]خمینی[ و مقام معظم 
رهبری حفظه الله این راه را زنده می کنند که فرمایشات ائمه را به ما می رسانند. 
امامت اساس کار ماست.« سابقه نظرات آیت الله جوادی در حوزه ولایت فقیه، تنها 
به این جمله اخیر محدود نمی شود و بسیار دیرینه است. کتاب »ولایت فقیه: ولایت 
فقاهت و عدالت« ایشــان، یکی از متقن ترین و مهم ترین منابع علمی در موضوع 
ولایت فقیه است که در دهه 7۰ منتشر شد. در این کتاب، مباحث مختلفی ازجمله 
حکومت اسلامی، ضرورت ولایت فقیه، تفاوت ولایت با وکالت، وظایف ولی فقیه و 

موضوعاتی مربوط به شخص امام خمینی، بررسی شده است.
آیت الله جوادی آملی در دی ماه ۱۴۰۳ در توصیف نظام تشریح کرد: »خواهش 
ما از مردم بزرگ و بزرگوار ایران  زمین این است که این نظام را متن دین بدانند و 
جزء ناموسمان بدانیم که آسان به دست نیامده است. اگر سالار شهیدان در عاشورا 
فرمود هیچ یارانی بهتر از یاران من نیست، بجاست که امام راحل هم بفرماید در 
طی این چندین قرن بعد از کربلا، هیچ یارانی بهتر از مردم ایران  زمین نیستند. خدا 
شاهد است این مردم خیلی خوب اند، مردم بزرگ اند، مردم شریف اند، مردم عزیزند.«
ایشان چندسال قبل درخصوص لزوم حفظ نظام و حرمت تضعیف آن متذکر 
شد: »مواظب باشید. این نظام نه به آسانی به دست آمده و نه به آسانی بر می گردد. 
اگر معاذالله کمترین آســیبی ببیند، تمام لعنت های گذشته دامن گیر ما می شود. 
این امانت الهی است. نظام ما، نظام صفوی نیست که برود و قجری بیاید. قجری 
نیست که برود و پهلوی بیاید. بر همه ما واجب عینی است که این نظام را حفظ 
کنیم. کاری که باعث تضعیف نظام است، باعث تفرقه است، باعث طمع بیگانه است، 
حرام عینی اســت.« آیت الله جوادی در پی ماجراهای سال 7۶ در دفاع از ولایت 
فقیه اظهار داشت: »اسلامی بودن نظام، جمهوری بودن نظام، مردمی بودن نظام 
و ولایت  فقیه داشتن، جزو امور تغییرناپذیر این نظام است. الان که دشمن داخل 
و خارج صف بسته است که خدای ناکرده نظام را از درون بپوساند، ما بیش از هر 
چیزی وظیفه داریم که پشــتیبان ولایت باشــیم، نه پشت به آن. هیچ گاه در این 
شعبه از ولایت رسول الله )ص( خللی پـیش نیامده و راه روشن حکومت دینی به 
امامت خمینی کبیر و خلف صالح ایشان مقام معظم رهبری، سکان داری گردید.«
دکتر ذبیح الله نعیمیان در تشریح ولایت فقیه از منظر آیت الله جوادی نوشت: 
»آیت الله جوادی آملی، به مثابه فقیه، فیلسوف، متکلم و عارفی ژرف اندیش در برخورد 
بــا این مقوله ـ همانند برخی دیگر از ژرف اندیشــان معاصر خود ـ وجه کلامی و 
فقهی ولایت را توأمان در نظر می گیرند. از منظر ایشان، کلامی بودن ولایت فقیه، 
از کلامی بودن امامت سرچشمه می گیرد و با آن که اثبات ولایت و تعیین امامت 
پس   از نبوت از ســوی خداوند، یک مسئله کلامی است، ولی درعین حال در فقه 
نیز از آن بحث می شــود.پس از اثبات ولایت فقیه در علم کلام، در علم فقه نیز از 
دو جهت، ســخن از ولایت فقیه به میان خواهد آمد: چون خداوند در عصر غیبت 
ولایت را برای فقیه تعیین فرموده، پس بر فقیه جامع الشرایط واجب است که این 
وظیفه را انجام دهد و دوم این که، بر مردم بالغ و عاقل و حکیم و فرزانه و مکلف 
نیز واجب اســت که ولایت چنین رهبری را بپذیرند و از احکام شرعی و قضاها و 

ولایت های شرعی که توسط او ثابت یا صادر می شود، اطاعت کنند.«

وزیر نفت در جلسه علنی مجلس:

دولت سیزدهم مشکل كمبود گاز را تشخیص
و برای آن راه حل ارائه كرده بود

وزیر نفت در نشســت علنی مجلس شورای 
اسلامی گفت: کمبود منابع گازی از ابتدا مشخص 
بود و در دولت سیزدهم به درستی تشخیص داده 

شده و برای آن راهکار ارائه شده است.
محســن پاک نژاد، وزیر نفت در نشست علنی روز 
گذشته )سه شنبه، ۱۴ اسفند ماه( مجلس شورای اسلامی 
در پاسخ به سؤال محمد منان رئیسی پیرامون عملکرد 
وزارت نفت در زمستان امسال و وضعیت تأمین سوخت 
نیروگاه ها گفت: ناترازی حامل های انرژی دستاورد سه 
ماه، سه سال یا شش سال اخیر نیست؛ این مشکل نتیجه 
تصمیمات و عملکردی اســت که در سه دهه گذشته 
توسط دستگاه های ذی ربط در حوزه انرژی اتخاذ شده 
اســت. محدودیت هایی که در این سال ها وجود داشته، 
نیازمند مدیریت بوده و تصمیم گیری درباره آنها از گذشته 

باید انجام می شد.
 وی با اشــاره به نامه ۱۲ اردیبهشت ماه ۱۴۰۲ که 
جواد اوجی، وزیر نفت وقت خطاب به دبیر شورای عالی 
امنیت ملی ارســال کرده بود، افزود: بخشی از این نامه 
به دلیل طبقه بندی حفاظتی قابل بیان نیســت، اما در 
آن، وزیر نفت وقت اعلام کرده که امکان تأمین گازوئیل 
بیش از عملکرد ســال گذشته برای جبران کمبود گاز 
وجود ندارد و تأکید کرده که جبران این کمبود باید از 
طریق مصرف نفت کوره انجام شــود. در همین رابطه، 
جدولی از میزان مصرف و نیاز ســوخت نیروگاه ها ارائه 
شــده و از شورای عالی امنیت ملی درخواست شده که 

مجوز استفاده از نفت کوره در نیروگاه ها صادر شود.
وزیر نفت در ادامه، دو نکته مهم در خصوص تأمین 
ســوخت نیروگاه ها را اینگونه بیــان کرد؛  ابتدا کمبود 
منابع گازی از ابتدا مشــخص بود و در دولت سیزدهم 
به درستی تشــخیص داده شده و برای آن راهکار ارائه 
شده است. در سال ۱۴۰۲، به مدت چهار ماه، صادرات 
گاز به ترکیه قطع شــد و حدود ۳.۶ میلیارد مترمکعب 
گاز بیشــتری در داخل کشور باقی ماند که می توانست 
برای تأمین گاز نیروگاه ها اســتفاده شود. بااین حال، در 
ســال ۱۴۰۳، مصرف خانگی، تجــاری و صنایع جز با 
رشد ۸ درصدی مواجه شــد که تأمین گاز را دشوارتر 
کرد. و نکته دوم اینکه راهکار ارائه شــد، اما اجرا نشد، 
طبق برنامه ارائه  شده، نفت کوره باید از اواسط تابستان 
در نیروگاه ها مصرف می شد، این راهکار راه نجات ما در 
زمستان بود، اما در ابتدای سال ۱۴۰۳ را با مخازن خالی 
شروع کردیم و حدود ۲۹۰ میلیون لیتر در فروردین ماه 
موجودی ذخایر نفت نیروگاهی ما بود، در ادامه هم وزیر 
وقت مکاتباتی با شورای امنیت داشتند و حتی دو روز 
قبل از جا به جایی به دلیل دغدغه مندی نامه نوشتند که 
چرا نفت کره مطابق با برنامه ریزی ســوزانده نمی شود، 
اما این سیاست در مرداد، شهریور، مهر و آبان اجرا نشد 

و تنها از اواخر آذرماه عملیاتی شد.
 وزیــر نفت دولت چهاردهم افــزود: ۲۹ مردادماه 
۱۴۰۲، در یکی از مکاتبات رســمی، هشدار داده شده 
بود که در صورت عدم مصرف نفت کوره مطابق ابلاغیه 
شورای عالی امنیت ملی، محدودیت مصرف گاز در سایر 
نیروگاه ها اعمال خواهد شد و تبعات آن برعهده وزارت 
نفت نخواهد بود. همکاران ما در دولت سیزدهم، شرایط 
بحرانی تأمین گاز و نفت گاز را کاملًا درک کرده بودند و 
راهکار مناسب، یعنی استفاده از نفت کوره در نیروگاه های 
بخاری، بموقع ارائه شد، اما این سیاست در زمان مقرر 
اجرا نشد. از اواسط تابستان باید شروع به نفت کوره سوزی 
می کردیم که آن کار صورت گرفته و از اواخر آذر ماه تحت 
تأثیر شرایط اقدام شد که ای کاش دو ماه زودتر ابلاغیه 

دبیر شورای امنیت مورد عمل قرار می گرفت.
 وی افزود: با تمام چالش ها و محدودیت های موجود، 
وزارت نفت در شش ماه اخیر اقدامات گسترده ای برای 
تأمین ســوخت نیروگاه ها انجام داده اســت، از جمله، 
افزایــش ۳۶ میلیون مترمکعبی تولید گاز خام در روز، 
معادل یک و نیم فاز پارس جنوبی. در بهمن ماه ۱۴۰۲، 
میزان گاز تحویلی به شــبکه سراسری به ۸7۰ میلیون 
مترمکعب در روز رسید، که رکوردی بی سابقه در تاریخ 
صنعت نفت کشور محسوب می شود. افزایش تولید نفت 
گاز به طور متوسط ۸ میلیون لیتر در روز در شش ماه 
گذشته، که موجب کاهش وابستگی به واردات شد. در 
این مدت، تولیــد روزانه نفت گاز به ۱۲۲ میلیون لیتر 
رسید، که ۱۴ میلیون لیتر بیش از بهمن سال گذشته 
بوده است. در حوزه واردات گسترده سوخت نیز در دی 
و بهمن ۱۴۰۲، یک میلیارد لیتر بنزین و نفت گاز وارد 
کشور شد که با قیمت ۶۰ سنت به ازای هر لیتر، معادل 

۶۰۰ میلیون دلار از منابع ارزی کشور صرف آن شد.
 وزیر نفت، با اشــاره به مصرف بالای ســوخت در 
نیروگاه ها و راندمان پایین آنها ، اظهار داشت: نفت گازی 
که با قیمت ۶۰ سنت خریداری می شود، به نیروگاه هایی 
تحویل داده می شــود که تنها ۳۰ درصد آن را به برق 
تبدیــل می کنند و 7۰ درصــد آن به هدر می رود. این 
موضوع نیازمند مدیریت جدی در بهینه سازی مصرف 

سوخت در نیروگاه ها است.
وزیر نفت تشریح کرد: سرما امسال یک ماه زودتر از 
معمول آغاز شد. ما معمولاً برای تأمین سوخت زمستانی 

از ابتدای آذر برنامه ریزی می کردیم، اما امسال از اوایل 
آبان، بر اســاس آمار سازمان هواشناسی، شاهد کاهش 
دما بودیم. متوســط دما در این بازه ۳ تا ۴ درجه کمتر 
از مدت مشابه سال قبل بود. این کاهش دما به ازای هر 
درجه، معــادل مصرف یک فاز پارس جنوبی در بخش 

خانگی، افزایش تقاضا ایجاد می کند.
وی در ادامه با اشاره به سبد سوخت نیروگاه ها که 
شــامل گاز، گازوئیل و نفت کوره است، گفت: اولویت 
ما تأمیــن گاز برای مصرف خانگــی، تجاری و صنایع 
کوچک اســت. زمانی که مصرف این بخش ها افزایش 
یابد، نیروگاه ها باید از سوخت جایگزین استفاده کنند. 
در اسفند ماه که ماه پایانی زمستان است و نه اوج سرما 
مصرف بخش خانگی به بیش از 7۳ میلیون مترمکعب 
در روز رســید. در چنین شرایطی، با توجه به ظرفیت 
محــدود تولید گاز، این کمبود باید در بخش نیروگاه ها 

و صنایع جبران شود.
پاک نژاد خاطرنشان کرد: بر اساس ابلاغیه دبیرخانه 
شــورای عالی امنیت ملی، نیروگاه ها باید از نفت کوره 
به عنوان ســوخت جایگزین استفاده می کردند، اما این 
سیاست تا پایان آذرماه اجرائی نشد. وی تأکید کرد: اگر 
مصرف نفت کوره بموقع انجام می شد، ذخایر نفت گاز 
کاهش نمی یافت. اما به دلیل عدم اجرای این سیاست، 
نیروگاه ها به  جای نفت کوره، از نفت گاز استفاده کردند، 

که باعث کاهش ذخایر استراتژیک شد.
وزیر نفت با اشاره به پیچیدگی های تأمین و واردات 
نفت گاز اشاره کرد: برای حفظ ذخایر سوخت نیروگاهی 
در ســطح پایدار، از زمان ثبت سفارش تا تحویل نفت 
گاز به نیروگاه ها، تقریباً ۴۵ روز زمان لازم اســت. من و 
همکارانم از شهریورماه به دلیل آشنایی با شرایط تأمین 
سوخت زمستانی، بلافاصله خرید محموله های جدید را 
آغاز کردیم، اما پر کردن مخازن نیروگاهی زمان بر بود. 
وزارت نفت تأمین کننده سوخت است و مدیریت مصرف 
برعهده ما نبود، در طول ســال جاری بیش از 7۰ روز 
مصرف خانگی مان بالای ۶۰۰ میلیون متر مکعب در روز 
بوده است. سرمای سال جاری بی سابقه بوده و تأثیر بر 

مصرف انرژی دارد.
پاک نژاد یادآور شد: در شهریورماه، ذخایر نفت گاز 
نیروگاهی ۴۳ درصد کمتر از ســال گذشته بود. ما تنها 
۱.۲ میلیارد لیتر نفت گاز تحویل گرفتیم، درحالی که در 
مدت مشابه سال قبل ۳.۲ میلیارد لیتر موجودی داشتیم. 
برای پر کردن این امر به زمان نیاز داشتیم، این کاهش 

ذخایر باعث شد که نیاز به واردات افزایش یابد.
وزیــر نفــت در ادامه بــه آمار مصرف ســوخت و 
هزینه هــای آن توضیح داد: ما در بهمن ماه یک میلیارد 
لیتر نفت گاز وارد کردیم که ۶۰۰ میلیون دلار از منابع 
ارزی کشــور صرف آن شد. این در حالی است که فقط 
۳۰ درصد این سوخت تبدیل به برق می شود و 7۰ درصد 

آن به صورت دود هدر می رود.
وی با اشــاره بــه لزوم تعــادل در تأمین گاز برای 
نیروگاه ها و صنایع تصریح کرد: بخشی از صنایع بزرگ 
کشــور در نیمه جنوبی مستقر هســتند و این مناطق 
نیازمند گاز هســتند. در کمترین میزان، صنایع بزرگ 
روزانه ۸۰ تا ۸۲ میلیون مترمکعب گاز مصرف کرده اند. 
اگر از ابتدای شــهریورماه گاز صنایع را قطع می کردیم، 
این واحدها دچار زیان های جبران ناپذیر می شدند. اگر 
ابتدا گاز را هم قطع می کردیم صنعتی به جا نمی ماند و 

زیان بسیاری وارد می شود.
وزیر نفــت تأکید کرد: مدیریــت صحیح مصرف 
انرژی و اجرای بموقع سیاســت های سوخت جایگزین، 
می توانست مشــکلات تأمین گاز و نفت گاز را کاهش 
دهد و از بحران های احتمالی در آینده جلوگیری کند.
تذکر به وزیر نفت در خصوص علل توقف توزیع قیر رایگان 

و افزایش قیمت ها
مرتبــط با همین موضوع، ســید منان رئیســی، 
نماینده مردم قم روز گذشــته در نشست علنی مجلس 
شورای اسلامی پس از اقناع مشروط از پاسخ های وزیر 
نفت خطاب به قالیبــاف گفت: تنها مقصر وزارت نفت 
نبوده بلکه همه بزرگواران مقصرند؛ با توجه به توضیحات، 
برآوردم این اســت که اگر این سؤال را به رأی بگذاریم، 

دوستان به آن رأی می دهند و وزیر کارت زرد می گیرد 
و چــون می خواهم منصفانه قضاوت کنم بنابراین همه 
مقصر بودند و بی انصافی است که فقط تقصیر را گردن 

یک نفر بیندازیم.
وی ادامه داد: به حرمت کارگران و پرسنلی که در 
صنعت نفت و گاز و در گرمای شهریور و مرداد زحمت 
کشیدند و رکوردشــکنی انجام دادند و همچنین برای 
رعایت عدالت و برای اینکه نشان دهیم در مجلس موضع 
سیاسی با دولت نداریم چرا که در استیضاح وزیر اقتصاد 
بیان شد که استیضاح مربوط به مسئله سیاسی است آن 
هم وزیر که سفره مردم را کوچک کرده است و برای اینکه 
نشان دهیم موضع سیاسی نداریم من خواهش می کنم 
ســؤال را به کمیسیون انرژی ارجاع دهید تا قدرالسهم 
تقصیر هر وزیر مشخص شود و دو ماه بعد کمیسیون در 
صحن جواب دهد تا مشــخص شود هر کس چه میزان 

تقصیر داشته است.
محمدباقر قالیباف، رئیس  مجلس شورای اسلامی 
در پاســخ به این نماینده گفت: سؤال را طبق آیین نامه 
نمی توانیم به کمیســیون بازگردانیم و از پیشنهاد شما 

تشکر و استقبال می کنم.
رئیس  مجلس شورای اسلامی ادامه داد: این بحث 
را درســت می دانــم که در کمیســیون انرژی مجلس 
گزارش تهیه شود چون گزارش های متعدد شنیده شده 
لذا نیازمند جمع بندی هستیم چرا که این موضوع هم 
از بعد اقتصادی و هم از بعد آرامش جامعه تأثیر منفی 
داشته است چرا که مدارس نمی دانستند روز بعد برقرار 
است یا خیر یا اینکه کلاس ها به صورت آنلاین است یا 

باید به سر کلاس بروند.
وی اضافه کرد: از این رو نیاز است بخش مدیریتی 
در گزارش روشن شــود با این تجربه که پیش رو است 
تا دوباره این اتفاق تکرار نشــود که هماهنگی متعدد را 

برای این کار می خواهد.
رئیس  مجلس شورای اسلامی اشاره کرد: برای حل 
ریشه ای باید ماده ۴۶ برنامه هفتم در بحث بهینه سازی 
را اســاس کار قرار دهیم و از همین سال برای ماه های 
پیش رو اجرائی کنیم تا در تابستان و زمستان سال آینده 

این مشکل را نداشته باشیم.
قالیبــاف خطاب به وزیر نفت گفت: دوســتان در 
بحــث واگذاری قیر گلایه مندند چــرا که توقفی ایجاد 
شده و قیمت ها نیز جابه جا شده اند لذا در این بخش نیز 
عنایت کنید چرا که توقع اکثر دوستان بر این بوده است.

قالیباف همچنین در نشست علنی مجلس شورای 
اسلامی در پاســخ به اخطار قانون اساسی سید نجیب 
حســینی و تذکر  هادی قوامی گفت: با توجه به اینکه 
هم آقای حسینی و هم آقای قوامی به موضوع ناترازی 
انرژی اشــاره کردند لذا تاکید می کنم که راه اساسی ما 

بر اساس قانون برنامه هفتم، همان بهینه سازی است.
رئیس  مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: نکته دوم 
اینکه حتما کمیسیون انرژی در بررسی که بنا شد انجام 
دهد به این نکته توجه کند، چرا که این بحث جدی است، 

کما اینکه ما در دولت قبل هم این مشکل را داشتیم.
وی یادآور شد: چرا اولین ناترازی که پیش می آید 
حوزه صنعت، بخش های مختلف و کشاورزی و اقتصاد 
را دچار مشکل می کند. کما اینکه به یاد دارم همان سه 
ماه بعد از خرداد که کنترل کردیم در حوزه صنعت دقیقا 
رشــد اقتصادی یک ۱.۲ دهم کاهش پیدا کرد که این 
موضوع در درآمدهای دولت و بخش خصوصی مشکلات 
متعددی ایجاد می کند که این موضوع را نیز باید مورد 

بررسی قرار دهید.
رئیس  مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: البته یک 
موقع بود که برق و گاز جدا از هم قطع می شد که الان 
مدیریت شده است، اما اصل اینکه چرا فشار به اقتصاد 
می گذاریم از جمله نکاتی اســت کــه باید به آن توجه 
شــود، ضمن اینکه هم بر رعایت عدالت بین استان ها و 
هم بین بخش مسکونی با صنعت و کشاورزی توجه شود.

طرح تحقیق و تفحص
 از عملکرد سازمان شیلات تصویب شد

خبر دیگر اینکه، نمایندگان مجلس شورای اسلامی 
طرح تقاضای تحقیق و تفحص از عملکرد سازمان شیلات 

ایران از سال ۱۳۹۰ تاکنون را تصویب کردند.
اصرار مجلس بر مصوبه کاهش ساعت کار اداری

نمایندگان مجلس در جریان رســیدگی به لایحه 
اصلاح ماده ۸7 قانون مدیریت خدمات کشــوری اعاده 
شــده از شــورای نگهبان بر مصوبه خود درباره بخش 
ابتدائی ماده واحده این لایحه اصرار کردند که بر اساس 
آن موضوع کاهش ساعت کار اداری برای تعیین تکلیف 

به مجمع تشخیص مصلحت نظام ارسال می شود.
لایحه معاهده ایران و ازبکستان 

در زمینه انتقال محکومان تصویب شد
علاوه بر مصوبات فوق، نمایندگان مجلس شــورای 
اسلامی با لایحه معاهده بین جمهوری اسلامی ایران و 
جمهوری ازبکستان در زمینه انتقال محکومان موافقت 

کردند.
لایحه موافقتنامه انتقال محکومان 

بین ایران و جمهوری بولیواری ونزوئلا تصویب شد
همچنین، لایحــه انتقال محکومان بین جمهوری 
اســلامی ایران و جمهوری بولیواری ونزوئلا با پیشنهاد 
کمیســیون حقوقی و قضائــی و موافقت نمایندگان به 

تصویب رسید.
مجلس شورای اسلامی لایحه انتقال محکومان بین 
جمهوری اســلامی ایران و جمهوری بولیواری ونزوئلا 
مشتمل بر یک مقدمه و ۲۲ ماده تصویب و اجازه مبادله 

اسناد آن داده شد.
بر اساس تبصره این لایحه؛ رعایت اصول 77، ۱۲۵ 
و ۱۳۹ قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران در اجرای 

این قانون و اصلاح آن الزامی است.
بی توجهی به هزینه زندگی کارگران سبب شکاف 
بین هزینه زندگی و مزد دریافتی آنها شده است

خبر دیگر اینکه، حاکم ممکان، نماینده مردم ارومیه 
در نشست علنی مجلس شورای اسلامی در تذکر شفاهی 
خود خطاب به وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی، گفت: با 
توجه به تکلیف قانونی مقرر در ماده ۴۱ قانون کارمزد بر 
اســاس دو معیار تورم و تامین زندگی خانواده کارگران 

یعنی سبد معیشتی تعیین می گردد.
نماینده مردم ارومیه در مجلس ادامه داد: در چند 
دهــه اخیر در نظر نگرفتن هزینه زندگی و معیشــتی 
کارگران و افزایش بی ســابقه تورم در ســال های اخیر 
سبب ایجاد شکاف بین هزینه های زندگی کارگران و مزد 
دریافتی آنها شده است، این موضوع مشکلات عدیده ای 
به وجود آورده از جمله اینکه کارگران به دلیل شــکاف 
تورم و مزد ناتوان از تأمین هزینه های زندگی شــده و 
فقیرتر شده اند و عدم تأمین سبد معیشتی موجب حذف 
کالاهای مهم مانند گوشــت و لبنیات از سبد کالاهای 
خانوار شده که این امر تهدیدی برای سلامت جسمی و 

روانی کارگر و خانواده شده است.
این نماینده مردم در مجلس دوازدهم گفت: کاهش 
مزد کارگران نسبت به هزینه سبد معیشتی خانوار موجب 
بی رغبتی کارگران نسبت به ادامه کار در صنعت و ایجاد 
مشکلات تأمین نیروهای خصوصاً متخصص و ماهر برای 
مدیران بخش صنعت شده است، با توجه به آثار منفی در 
نظر نگرفتن سبد معیشتی در تعیین مزد، خواهان تعیین 
مزد بر اســاس تأمین سبد معیشتی و دیگر معیارهای 

قانونی موضوع ماده ۴۱ قانون کار هستیم.
استیضاح وزیر اقتصاد، استیضاح تفکر

 افزایش نرخ ارز برای حل مشکلات بود
حســین صمصامی، نماینده مردم تهــران نیز در 
نشست علنی دیروز طی تذکر شفاهی خود،گفت: ملت 
شریف ایران و نمایندگان عزیز، اصل ۸۵ قانون اساسی 
می گویــد که وظیفه نمایندگی قابــل واگذاری به غیر 
نیست. ضمن تشــکر از رای عالمانه و هوشمندانه شما 
بزرگواران به استیضاح وزیر  اقتصاد، لازم است که این 
موضوع را عرض کنم: ما در این اســتیضاح بحث فرد را 
مطرح نکردیم، بلکه بحث یک تفکر بود. تفکری که راه حل 
مسائل و مشکلات ارزی را در افزایش نرخ ارز می دانست.

نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر و 
پردیس در مجلس شورای اسلامی با اشاره به اظهارات 
یکی از نمایندگان در جلســه استیضاح، افزود: در روز 
اســتیضاح، یکی از نمایندگان که از دوستان خوب ما 
هســتند، گفت کــه بانک مرکزی ۴ یا ۵ ماه گذشــته 
تفاهمی با مجلس داشته است. کدام تفاهم؟ چه تفاهمی؟ 
تفاهم بر چه مبنایی بوده است؟ آیا این تفاهم بر مبنای 
افزایش نرخ ارز نیما بوده است؟ نمایندگان عزیز، آیا شما 
خبر دارید که چنین تفاهمی با شــما بسته شده است؟ 
آیا می دانســتید که قرار بوده نرخ ارز نیما افزایش پیدا 
کنــد؟ ما به خاطر افزایش نرخ نیما بود که وزیر اقتصاد 

را استیضاح کردیم.
صمصامی خطــاب به نماینــدگان مجلس گفت: 
خواهش من این است که نمایندگان عزیز نسبت به این 
اتفاقی که افتاده واکنش نشان دهند. اگر قرار است هر 
چیزی به اسم مجلس و بدون اطلاع نمایندگان منعقد 
شود، این کار خطایی است و نباید چنین اتفاقی بیفتد. 
مگر رئیس  مجلس و چند رئیس کمیســیون به تنهائی 
می توانند به عنوان مجلس تصمیم بگیرند؟ مجلس یعنی 

کل نمایندگان، نه فقط چند نفر.

سیاست زده و متناقض
رویه آژانس درباره موضوع هسته ای ایران

ادامه از صفحه ۲
ابزار تأسف آژانس از اقدام ایران برای نپذیرفتن چهار بازرس در حالی در گزارش 
ادعایی جدید مطرح شــده است که این نهاد پیشتر پاسخ تهران را دراین باره دریافت 
کرده بود؛ عدم موافقت ایران با بررســی احتمال حضــور مجدد چهار بازرس پس از 
بدعهدی آژانس رخ داد، زیرا مقام های ایران پیش از نشســت پیشین شورای حکام و 
تصویب قطعنامه ضدایرانی در گفت و گو با گروســی توافق کرده بودند در صورت عدم 
صدور قطعنامه، احتمال انتصاب چهار بازرس بررسی می شود و غنی سازی اورانیوم با 
خلوص ۶۰ درصد نیز محدود خواهد شد. سازمان انرژی اتمی همچنین درپی اظهارات 
سیاست زده و غیرحرفه ای گروسی در ژاپن، با انتشار بیانیه ای اعلام کرد که از مدیرکل 
آژانس به عنوان مســئول عالی رتبه یک سازمان مهم بین المللی انتظار می رود همواره 
بیطرفانه، حرفه ای و به دور از جانبداری سیاسی صحبت و عمل کند. این بیانیه ضمن 
ابراز تأسف از برخی اظهارات و موضع گیری های گروسی به ویژه موضع گیری های اخیر 
وی نگرانی خود را از اینکه این ســازمان مهم بین المللی با خروج از جاده بی طرفی و 
حرفه ای گری اعتبار خود را نیز خدشه دار کند، اعلام کرد. سازمان انرژی اتمی همچنین 
با تأکید بر اینکه در شرایطی که آمریکا و برخی کشور های غربی به دنبال سوءاستفاده از 
این سازمان برای فشار های غیرعادلانه خود علیه ایران هستند، این اظهارات سیاسی و 
غیرحرفه ای می تواند دستاویزی برای مطامع غیرمشروع آنان شود، اعلام کرد: اظهارات 
اخیر آقای گروســی در کنفرانس خبری خود در ژاپن یکی از مصادیق رفتار و گفتار 
غیرحرفه ای است. براســاس این بیانیه، وی در اظهارات خود خواسته است که ایران 
ثابت کند که به دنبال سلاح هسته ای نیست؛ هر عقل سلیمی می داند که بدیهی ترین 
اصل حقوقی اصل برائت است؛ به عبارتی »البیّنة علی المدعی«. بیانیه سازمان انرژی 
اتمی در بخشی دیگر تأکید کرد: این روند صحبت های سیاسی تکراری مدیرکل دور 
از شأن و جایگاه وی است و می بایست متوقف شود. اسماعیل بقایی، سخنگوی وزارت 
امور خارجه نیز در واکنش به جدیدترین موضع گیری های گروسی، تصریح کرد: انتظار 
ما از مدیرکل این است که براساس حدود اختیارات و وظایف خود عمل کند. وی تأکید 
کرد: اعلام نظر براســاس گمانه زنی نه در چارچوب اختیارات وی است و نه کمکی به 
حل مسئله می کند؛ چنین مفروض سازی هایی مبتنی بر واقعیت نیستند؛ آژانس همه 
ابزار ها را برای رصد دارد و تکرار این ادعا ها سازنده نیست؛ در عین حال، متوجهیم که 

این تحرک در چارچوب خواسته های برخی از کشور های غربی است.
ادعا های تکراری و غیرسازنده

در حالی که براساس تجربه، می توان پیش بینی کرد که نشست پیشِ روی شورای 
حکام به فضائی برای تشدید فشار بر جمهوری اسلامی ایران تبدیل شود، گزارش اخیر 
آژانس نیز این پیش بینی را تأیید می کند. مدیرکل آژانس در پایان آخرین سفر خود 
به تهران و گفت  وگو با مقام های کشــورمان اعلام کرده بود که گفت وگویی سازنده با 
مقام های ایرانی داشته است؛ این در حالی است که وی همچنان تسلیم اراده سیاسی 
کشور های غربی بوده و گزارش های غیرحقوقی و سیاست زده خود را براساس منویات 
آن ها تهیه کرده است. گزارش اخیر آژانس نشان می دهد که اراده سیاسی کشور های 
غربی سوار بر موضع گیری های گروسی است و در همچنان بر پاشنه تهیه گزارش های 

غیرحقوقی و کاملًا سیاسی علیه جمهوری اسلامی ایران می چرخد.
درخواست های بی نتیجه گروسی

مدیــرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی به تازگــی در گفت و گو با لارنس نورمن، 
خبرنگار نشریه آمریکایی وال اســتریت ژورنال، ضمن ابراز نگرانی درباره عدم ارتباط 
بین ایران و آمریکا، با استقبال از خواسته ترامپ برای رسیدن به توافقی تازه با ایران، 
مدعی شد: می دانم که ایران خواستار توافق است. وی بدون کوچک ترین اشاره ای به 
نقش آشکار و غیرقابل انکار واشنگتن در وضعیت فعلی موضوع هسته ای ایران، ادعا کرد: 
پیشرفت برنامه هسته ای ایران، مشکلات را بزرگ تر می کند، نه کوچک تر؛ ما خواستار 
تعامل بین واشنگتن و تهران هستیم؛ عدم حرکت ما به سوی مذاکره، مشکل ساز است؛ 
باید به ســمت عمل و مذاکره حرکت کنیم. گروسی در واکنش به انتشار گزارش های 
ادعایی درباره انتقال پیام بین ایران و آمریکا از طریق کشــور های ثالث، نیز به شکلی 
جانبدارانه مدعی شــد: من به طور جدی با دیگران درباره این مسئله صحبت کرده ام، 
هیچ راه ارتباطی پشــتی بین ایران و آمریــکا وجود ندارد. وی در این مصاحبه اعلام 
کرد که گزارش جامع آژانس درباره ایران پیش از ماه ژوئن )خرداد( منتشــر خواهد 
شــد. باید های رابطه ایران و آژانس مشخص، واضح و آشکار است؛ جمهوری اسلامی 
ایــران همواره به تعهد های خــود در رابطه با این نهاد بین المللی پایبند بوده و تلاش 
کرده اســت منافع مردم و کشــور را به بهترین نحو تأمین کند. یکی از ضروری ترین 
اقدام های فعلی ایران در این رابطه، تلاش برای جلوگیری از قرار گرفتن موضوع ایران 
روی میز شورای امنیت است. اهمیت این تلاش ها از آنجاست که چیزی تا پایان عمر 

قطعنامه های تحریمی شورای امنیت علیه ایران در اکتبر ۲۰۲۵ باقی نمانده است.

روز جمعه صورت خواهد گرفت  

برگزاری نشست سازمان همکاری اسلامی در جده به درخواست ایران
ادامه از صفحه ۲

رئیس دستگاه دیپلماسی جمهوری اسلامی ایران 
در این مدت با وزرای خارجه عربستان سعودی )دو بار(، 
الجزایر، مالزی، گامبیا، پاکستان، ترکیه، مصر، تونس و 
دبیرکل سازمان همکاری اسلامی تلفنی گفت وگو کرد.

وزیر امور خارجه ایران ۲۰ بهمن ماه در گفت وگوی 
تلفنی با حســین ابراهیم طه دبیرکل سازمان همکاری 
اســلامی طرح کوچاندن اجباری فلسطینی ها از غزه را 
نه تنها جنایتی بزرگ، بلکه نسل کشــی خواند و گفت: 
سازمان همکاری اسلامی باید هرچه سریع تر با برگزاری 
نشستی فوق العاده، تصمیمی قاطع و مؤثر برای دفاع از 

حقوق مردم فلسطین اتخاذ کند.
 از سفر به مسقط

 تا دیدار همتای سودانی و زیاد نخاله
رئیس دستگاه دیپلماسی در سفری که به مسقط 
داشت تا در هشتمین کنفرانس وزرای خارجه کشورهای 
حاشیه اقیانوس هند شرکت کند و در حاشیه این نشست 
با برخی همتایان و مقامات حاضر از جمله دبیرکل شورای 
همکاری خلیج فارس درباره نشســت سازمان همکاری 

اسلامی گفت وگو کرد.
عراقچــی همچنین در ســفر علی یوســف احمد 
الشــریف  وزیر امور خارجه سودان به تهران و دیدارش 
با عراقچی در شــامگاه دوشنبه ۲۹ بهمن ماه، با تشریح 
تلاش ها و رایزنی های انجام شــده از سوی ایران برای 
برگزاری نشســت اضطــراری وزرای خارجه ســازمان 
همکاری اسلامی، خواســتار مشارکت فعال سودان در 

این نشست شد.
وی در نشســت خبری مشترک با همتای سودانی 
با بیان اینکه جمهوری اسلامی ایران پیشنهاد برگزاری 
نشست فوق العاده وزرای خارجه سازمان همکاری اسلامی 

را مطــرح کرده، افزود: آخرین تماس هایی که با وزرای 
خارجه کشــورهای اسلامی داشــتم منتج به پذیرش 
برگزاری این اجلاس شد که در ماه مارس ان شا ءالله این 

نشست برگزار خواهد شد.
عراقچــی ۳۰ بهمن مــاه نیز در دیــدار زیاد نخاله 
دبیرکل جنبش جهاد اسلامی فلسطین، حمایت قاطبه 
کشورهای اسلامی با برگزاری اجلاس فوق العاده وزرای 
سازمان همکاری اسلامی را نشانه حساسیت و مخالفت 
قاطع جهان اســلام با طرح اســتعماری پاکسازی غزه 
دانســت و ابراز امیــدواری کرد که برگــزاری اجلاس 
وزرای ســازمان همکاری اسلامی منجر به اقدام عملی 
برای توقف طرح های نظامی و سیاســی جهت امحای 

استعماری فلسطین شود.
رایزنی ها در ژنو

رئیس دستگاه دیپلماسی در سفر هفته گذشته اش 
به ژنو )ششــم اســفندماه( با برخی همتایان از جمله 
وزرای خارجه بحرین، کویــت، اندونزی، کوبا و ونزوئلا 
و همچنین دبیرکل ســازمان همکاری اسلامی در این 

باره گفت وگو کرد.
عراقچــی در دیدار با عبدالطیف بن راشــد الزیانی 
همتــای بحرینی اجلاس آتی وزرای خارجه ســازمان 
همکاری اسلامی را فرصتی مهم برای اقدام واحد از سوی 
جهان اســلام برای مقابله با طرح استعماری کوچاندن 

اجباری فلسطینی ها از غزه خواند.
عبــدالله علی الیحیــا وزیر خارجــه کویت هم از 
تلاش های ایران بــرای برگزاری اجلاس وزرای خارجه 
سازمان همکاری اسلامی در هفته اول مارس تقدیر کرد.
عراقچــی همچنین در دیدار با ســوگیونو همتای 
اندونزیایی در ژنو خواســتار اهتمام بیشتر جهان اسلام 
نســبت به طرح های شوم پاکسازی قومی و هویتی در 

غزه و کرانه باختری شد و اجلاس وزرای خارجه سازمان 
همکاری اسلامی را فرصتی مهم برای رسیدگی به این 

مسئله خواند.
وی همچنین در دیدار برونو رودریگز همتای کوبایی 
درباره ضرورت اقدام عاجل بین المللی برای جلوگیری از 

کوچاندن اجباری مردم فلسطین رایزنی کرد. 
عراقچی و ایوان خیل پینتــو وزیر خارجه ونزوئلا 
هم در ژنو با اشاره به تداوم جنایات رژیم اسرائیل علیه 
فلســطینی ها و تجاوز نظامی این رژیم علیه کشورهای 
همسایه، بر اهمیت مقابله جامعه بین المللی با طرح های 

پاکسازی و امحای فلسطین تأکید کردند.
این دیپلمات  عالی رتبه ایرانی هفتم اســفندماه در 
تهران و در نشســت خبری مشترک با سرگئی لاوروف 
همتای روســیه ای خود با بیان اینکه طرح جدیدی که 
برای کوچ اجباری مردم غزه در نظر گرفته شــده مورد 
بحث واقع شــد، گفت: این طرح کاملًا محکوم است و 
موضع متحد کشورهای منطقه برعلیه این طرح غیرقابل 
قبول اتخاذ شده و به زودی اجلاس وزرای خارجه سازمان 
همکاری اســلامی به درخواست ایران در همین زمینه 

تشکیل خواهد شد.
آخرین رایزنی عراقچی با همتای عربستانی صورت 
گرفت. امیر فیصل بن فرحان وزیر امور خارجه عربستان 
سعودی عصر چهارشنبه هشــتم اسفندماه با عراقچی 
تلفنــی گفت وگو کــرد. طرفین ضمن مــرور آخرین 
تحولات منطقه ای، در مورد نشســت پیش روی وزرای 
خارجه کشورهای عضو ســازمان همکاری اسلامی در 
جده رایزنی کردند. عراقچی و فرحان ۲۲ بهمن ماه هم 
تلفنی گفت وگو کرده بودند و وزیر خارجه عربســتان از 
پیشنهاد ایران برای برگزاری نشست سازمان همکاری 

اسلامی حمایت کرده بود.

پیام واحد اجلاس جده
آنگونه که ســخنگوی دســتگاه دیپلماسی دیروز 
)دوشنبه( ۱۳ اسفندماه بیان کرد: اجلاس جده فرصتی 
اســت لازم که کشــورهای اســلامی با دقت و تمرکز 
بیشــتری در این خصوص بحــث کنند. پیام واحد این 
اجلاس این اســت که جامعه اســلامی به هیچ عنوان 
بــا هرگونه طرح و توطئه ای برای پاکســازی قومی در 
فلسطین اشــغالی موافقت نخواهد کرد و انتظار ما این 
است که این اجلاس زمینه ساز یک موضع و نظر قاطع 
و واحد از ســوی کشورهای اســلامی برای مخالفت با 
چنیــن طرح هایی باشــد. این طرح ها چیزی نیســت 
جز ادامه همان طرح نسل کشــی کــه ظرف ۱۶ ماه با 
بمباران و تخریب غزه ســعی می شد دنبال شود و الان 
 تــلاش دارند از طریق سیاســی و ارعــاب آن را دنبال 

کنند.
اســماعیل بقائی همچنین در پاســخ به پرســش 
خبرنــگار فارس درباره ممانعت رژیم صهیونیســتی از 
ارســال کمک ها به غزه گفت: اگرچه در این یکی- دو 
ماه اخیر ظاهرا آتش بســی در حال انجام هســت و اگر 
الان بمبارانــی صورت نمی گیرد به این معنا نیســت 
که اقدامات رژیم صهیونیســتی در ادامه نسل کشــی 
متوقف شــده اســت، بلکه رژیم صهیونیستی در این 
دو- ســه ماه با شیب خیلی شدیدتری برای به قحطی 
کشاندن و به گرسنگی کشاندن مردم غزه برای پیشبرد 
پروژه نسل کشــی اســتفاده می کند. امیدواریم که این 
موضــوع هم یکی از موضوعاتی باشــد کــه در جریان 
نشست جمعه در جده به آن پرداخته شود، همین طور 
موضوعاتــی که در کرانه باختری در حال وقوع اســت، 
 شــدت آنچه که در کرانه باختری در حال وقوع است، 

کمتر از غزه نیست.

عکس: محمد علی شیخ زاده


